
Våger ikke tegne  
nytt kommunekart

Førsteamanuensis Jon P. Knudsen ved Universitetet i Agder 
– kjent som Agderbyens far – tror en storkommune rundt 
Kristiansand vil forrykke styrkeforholdet i landsdelen, og 
kanskje kan blåse nytt liv i tanken om å slå sammen Grim-
stad med både Arendal og kommunene lengst øst i fylket.

FAKTA

Jon P. Knudsen
 ● Bor: Brekkestø i Lillesand
 ● Sivil status: Gift
 ● Alder: 58 år
 ● Aktuell: Lanserte i 1990 begrepet 

«Agderbyen», som senere er blitt 
et begrep i arbeidet med Agder-
regionens fremtidige utvikling. Har 
fulgt godt med på hvordan kom-
munereformen har blitt tatt imot av 
kommunene på Sørlandet.

R
egjeringen ønsker seg 
større og mer robus-
te kommuner. Tror du 
sørlendinger flest ser 
behovet for dette? 

– Det varierer nok vel-
dig. At kommunereformen generelt har 
fått en lunken mottakelse kan nok ha sam-
menheng med at det ikke er klart hvilke 
oppgaver kommunene i framtiden er til-
tenkt.

Har lokalpolitikere i landsdelen van-
skelig med å se økonomiske eller andre 
fordeler med at kommunene deres slår 
seg sammen?

– Regjeringen lokker med engangs-
tilskudd til kommuner som vil slå seg 
sammen, men det er nok ikke avgjørende. 
Løfter fra lokalpolitikere om å frede skoler 
og sykehjem etter en kommunesammen-
slåing er på lang sikt ikke mye verdt. In-
gen slike vedtak gjelder lengre enn til nes-
te rullering av kommunebudsjettet. Selv 
rike kraftkommuner som Bykle og Sir-
dal har nok innsett at de framover ikke vil 
kunne beholde så mye av skatteinntekte-
ne sine selv. Rent økonomisk kan de klare 
seg greit alene i mange år ennå. Verre vil 
det nok være for kommuner som Hægebo-
stad, Audnedal og Bygland å klare seg ale-
ne. Ikke minst når det gjelder å rekruttere 
ansatte og opprettholde et godt tjenestetil-
bud på alle områder vil det være en fordel 
med større kommuner.

Kom det overraskende at Vennesla og 
Iveland har vendt tommelen ned for å 
bli med i en storkommune med de an-
dre Knutepunkt Sørlandet-kommune-
ne?

– Nei, det har alltid vært en spenning 
mellom Kristiansand og Vennesla. Men 
jeg registrerer jo også at det også er politi-

kere i Vennesla som ser fordeler med å gå 
inn i en storkommune. For Iveland var det 
nok naturlig å se til hva nabokommunen i 
sør bestemte seg for.

Kan Venneslas nei få betydning for 
sammenslåingsdiskusjoner innover i 
landet?

– Reformen har nok bare enda mindre 
oppslutning lengre inn i landet. I Bykle har 
for eksempel ordføreren karakterisert re-
formen som tull. Evje og Hornnes har rik-
tignok hatt følere ute både overfor Åseral, 
Iveland og de andre setesdalskommunene.

Hvordan ser du på mulighetene for at 
de fem andre Knutepunkt-kommunene 
skal gå sammen i en storkommune? 

– Det er nok fremdeles helt åpent, men 
det har kommet et gjennombrudd mellom 
Lillesand og Kristiansand og da kan fort 
Birkenes følge etter. Jeg mener at Høyres 
ordførerkandidat i Kristiansand har skapt 
en ny dynamikk i prosessen med sin til-
nærming til nabokommunene.

Hva vil en storkommune bestående av 
Kristiansand, Lillesand, Birkenes, Søg-
ne og Songdalen kunne få å si for den re-
gionale utviklingen i landsdelen?

– Det ville være rart dersom storkommu-
nen skulle overta areal- og transportplan-
samarbeidet som også Vennesla, Iveland 
og begge fylkeskommunene i dag er en del 
av. Problemet er at kommunalminister Jan 
Tore Sanner ikke har sagt noe om hvilken 
rolle fylkeskommunen er tiltenkt.

Vil en storkommune med Kristian-
sand øke presset for kommunesammen-
slåinger rundt Arendal?

– Ja, helt klart. En storkommune rundt 
Kristiansand vil forrykke styrkeforholdet 
i landsdelen, og vil kanskje kunne blåse 
nytt liv i tanken om å slå sammen Grim-
stad med både Arendal og kommunene 

lengst øst i fylket. Utfordringen ville blitt 
store avstander for innbyggerne i Risør og 
Gjerstad og Tvedestrand.

Er det realistisk å få en stor kystkom-
mune som strekker seg fra for eksem-
pel fra Mandal til Grimstad?

– Dersom Lindesnes skulle velge å gå 
vestover til Lyngdal, kan det bli aktuelt for 
Mandal å se østover. 

Hva vil en slik stor kystkommune kun-
ne bety for de langt mindre befolkede 
kommune i innlandet?

– Innlandskommunene vest i landsdelen 
har alltid hatt tette bånd til bykommunene. 
Jeg kan ikke se at det vil være naturlig for 
innlandskommunene i Vest-Agder danne 
en stor innlandskommune.

Kan det bli aktuelt for Stortinget å 
tvinge enkeltkommuner i landsdelen 
til å slå seg sammen?

– Det gjenstår å se. Siden vi nå står foran 
et valg er alle partiene forsiktige med å ut-
tale seg om dette. Her har Arbeiderpartiet 
et dilemma. For det første ønsker ikke par-
tiet å hjelpe regjeringen med kommunere-
formen, men samtidig kan de få ansvaret i 
fanget ved et regjeringsskifte.

I dag er det 30 kommuner på Sørlan-
det. Hvor mange tror du det vil være om 
10 år?

– Det er nesten umulig å spå. Dersom fle-
re av kommunene rundt Kristiansand slår 
seg sammen vil nok andre følger etter, og 
vi vil kanskje kunne sitte igjen med 15-20 
kommuner. Dersom hele kommunerefor-
men skulle vise seg å bli en flopp, vil kom-
munekartet på Sørlandet nesten kunne 
være uforandret.

TeksT: Torbjørn WiTzøe
torbjorn.witzoe@fvn.no - 90870718
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